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VIII. évfolyam 4. szám Nyíracsád havonta megjelenő lapja Ára: 20- Ft 1998. árpilis

Egy község Európába tart
Európa kapujában áll tengernyi 
Magyar - kezdődik egy hosszabb 
elbeszélő költemény, amelyet a 
mai középnemzedéknek legföl
jebb a szülei ismernek. Igaz, 
hogy úgy folytatódik: Európa 
kapujában sisakerdő fénylik, de 
ez még hagyján. Elhangzik ben
ne az is, ami végképp szalon- 
képtelenné tette  a szocializmus 
és a szovjet megszállás évei 
alatt: Összedugta sápadt fejét a 
®uszkák sok véne/ A dunk nek
tek szabad utat, Isten legszebb 
népe.

Aki nem ismeri a szituációt, an
nak leírom: a magyarok tovaha- 
ladásáról esik benne szó az új 
haza felé. Európa kapujában, 
azaz valahol az Ural és a Volga- 
könyök között. M ert hiszen 
földrajzi értelem ben ott kezdő
dik Európa. S most, hogy ismét 
arról van szó, hogy Európába 
tartunk, m ár a szónak nem a 
földrajzi, nem  is kulturális-vallá
si (hiszen abbéli hovatartozá
sunk m ár 1000 éve eldőlt), 
hanem szervezeti értelm ében. 
Hiszen az Európai Közösségbe 
tart hazánk.

Európa kapujában
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- Egyáltalán nem. Az Európai 
Közösség nemcsak kvótákat ír 
elő tagjainak, hanem  intéz
ményrendszert is. Az Agenda 
2000-ben a régiók szerepét 
hangsúlyozzák. A  régiók kistér
ségekből, a kistérségek közsé
gekből településcsoportokból 
állnak össze. Például a Nyírség
ben a Ligetalja egy kistérség, 
amelyben a településeknek 
megvan a maguk szerepe, fel
adata. Nyíracsádnak például a 
turisztika, az idegenforgalom 
terén kell kitennie m agáért, s 
erre a területre irányulhatnak a 
tám ogatásért benyújtandó pá
lyázatai is.
- A z  is a közhely szintjén m űkö
dő szólam, hogy a támogatások 
csak régiókon keresztül érhetők 
el. Mennyire kemény ez a felté
tel?
- Olyannyira, hogy szóba sem 
jöhet más. Azt ugyan a korm á
nyokra bízzák, hogyan osztják 
régiókra egy-egy országot, de a 
továbbiakban ez szentírás. Haj- 
dú-Bihar megye például Eszak- 
kelet-Magyarország hat megyé- 
nyi régiójához tartozik.
Amikor mód nyílt egy 24 millió 
ECU-s pénz megpályázására, 
kijelentették, szó sem lehet a r
ra, hogy elosszák hat felé a 
pénzt, arról meg különösen 
nem, hogy 60 felé, ahány kistér
ség van a régióban, nem is be
szélve a települések számáról. 
Ezzel szemben azt mondták, je 
löljük meg azt a térséget, azt a 
problém át, ahol és amelyet re
gionális szinten kell megoldani, 
úgy, hogy minél többen lássák 
az eredményét. így alakult ki a 
régióban, hogy a szerkezet-át
alakítás, az infrastruktúra fej
lesztése és a falvak m egtartó 
erejének fokozása a legfonto
sabb regionálisan kezelhető, és 
a települések érdekében álló 
feladatok, ezeket kell finanszí
rozni.

Nyíracsád európaiként

- Hogyan értékeli, hogy egy ilyen 
kis település, amely hazánkhoz, 
Európához képest valóban egy 
talpalatnyi, kiáll ország-világ elé 
és talpalatnyi Európának nyilvá
nítja magát?
- Az előbb említett szemszögből
nézve a legtermészetesebbnek, 

 _

nak tartom  ezt a törekvést. H i
szen semmi kivetni való nincs 
abban, hogy európaiként hatá
rozzák meg m agukat a nyíra- 
csádiak. Tudom ásom  szerint a 
hírük, de ők maguk is m ár 
többször is eljutottak Európa 
legtávolabbi részeibe is.
Az előbbire jó  példa az a kapi
tális szarvas, amelyet néhány 
éve ejtett el egy külföldi vadász, 
s kiderült: világrekorder trófeát 
term ett a Nyíracsád és G úth 
közötti erdőség, az utóbbira pe
dig a néhány éve finn előadó
körúton részt vett 
citeraegyüttes, amely tavaly 
Észtországban hangver
senyezett. De akármilyen szép 
és jó is ez a hírverés, még töb
bet lehet várni attól, ha a falusi 
turizmus keretében ide jövő 
külföldiek viszik el a romlatlan 
falusi környezet, a jó  levegő, az 
érintetlen term észet hírét E u 
rópa legtávolabbi tájaira. S hí
reik nyomán újabb és újabb 
vendégek keresik fel ezt a pá
ratlan term észeti értékekkel bí
ró tájat saját maguk 
pihenésére, kikapcsolódására, s 
a nyíracsádiak még jobb boldo
gulására.

G őz József

Dr. Katona 
Gyula 

kitüntetése
A  Magyar Urbanisztikai T ársa

ság évente két magas kitüntetés

ben részesíti azokat az 

egyéneket és önkorm ányzato

kat, akik és amelyek sokat tettek 

egy-egy helység felvirágoztatásá

ért, polgárainak boldogulásáért. 

Az egyik a Magyar Urbaniszti

káért kitüntetés, a másik a Hild 

érem.

Az idén a Magyar Urbanisztiká

ért kitüntető plakettet Nyíracsád 

polgárm estere Dr. Katona Gyu

la nyerte el hosszú évek óta fo

lyó munkálkodása révén, a 

település értékeinek megőrzésé

ért, gyarapításáért. Különös te 

kintettel az Árpád-kori 

helyreállított műemlék-templom 

helyreállításáért és a korszerű és 
szép faluközpont kialakításáért 

végzett tevékenységére. A  kitün

tetettnek  olvasóink és minden 

nyíracsádi nevében is szívből 

gratulálunk!

Önkormányzati Hírek
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i az iskola előtt (Fotó: Gőz)

A  Községi Önkormányzat Kép- 
viselő-testülete március 30-an 
munkatervétől eltérően - ülése
zett és elsősorban aktuális, so
ron kívüli döntést igénylő 
napirendeket tárgyalt.
1. „Könyvtárpártoló önkor
mányzat 1998. cím elnyerésé
hez pályázat benyújtásáról 
döntött. A  pályázatot a Művelő
dési és Közoktatási Minisztéri
umhoz továbbította. A  pályázat 
kedvező elbírálása eseten a 
Községi Könyvtár állomány gya
rapítására fordítja a tám ogatás 
összegét.
Különösen ifjúsági állomány- 
rész fejlesztésen belül
- a szakirodalmat (term é
szettudomány, környezet)
- kötelező illetve ajánlott irodal
mat
különösen példányszám kiegé
szítést: Egri csillagok 
R óm eó ás Júlia
Görög drámák, stb. könyvekből
- gyermek irodalmat: mesés 
könyveket,
- gyermekversek köteteit. 
Palyázati cél: a közművelődés 
és közoktatás területén jelent
kező igényeket m agasabb szín
vonalon biztosítani.
2. Az önkormányzat és intéz
ményei létszámcsökkentésére 
pályázat benyújtása mellett 
döntött a testület, az évközben 
jelentkező többlet kiadásának 
fedezetéhez tám ogatás elnyeré
sére.
3. A  H ajdú-Bihar Megyei T erü
letfejlesztési Tanácshoz benyúj
tandó pályázatokról döntött a 
testület, rangsorolva fontossá
gukat, term észetesen igazodva 
elsősorban a lakosság igényei
hez. Fontosnak tarto tta  a:
- Füveskert útépítését,
- Ivóvízhálózat bővítését a Kis- 
csonkás tanyai településen,
- A  tervezett szabadidőparkban 
term álkút fúrását a majdani 
fürdő kialakításához,
- A  G úthi tanyák villamosítása 
szintén több tanyatulajdonost 
érint,
- Céljellegű decentralizált célú 
tám ogatásra számít az önkor
mányzat a községháza építésé
hez.
- Az óvoda rekonstrukciója és 
bővítése régóta csak a tervezge- 
tésig ju to tt el, mivel az önkor
mányzat saját költségvetéséből 
azt nem tudja megvalósítani. Az 
épület állagmegóvása, valamint 
a megnövekedett csoportlétszá
mok szükségessé tették az ön- 
kormányzat döntését. A 
rekonstrukció a külső hom lok
zatot és a tetőszerkezet felújítá
sát érinti. A  bővítés két újabb 
csoportszobával mosdó és öltö
zőhelyiségekkel szolgálná az 
óvodáskorúak elhelyezését, el
látását.
A  képviselő-testület felhatal
mazta a polgárm estert a pályá
zatokkal Kapcsolatos nyilakozat- 
tételekre és a Megyei Terület- 
fejlesztési Tanácshoz történő 
benyújtására.
4. Az 1998. május 10-én tartan 
dó országgyűlési képviselővá
lasztás lebonyolítására szavazat- 
számláló bizottságokat 6 szava
zókörben határozta meg és 
megválasztotta tagjait, póttitká
rait és póttagjait. 
Szavazatszámláló bizottságok:
001. sz. szavazókör: Rákóczi u.
17. sz.
Titkára: H orváthné Szabó T ü n 
de Rákóczi u. 84. sz.

Tag: Béres Jánosné Rákóczi u.
37. sz.
H udácskóné V arga Erzsébet 
Rókóczi u. 12. sz.
Póttitkár: Barna János Rákóczi 
u. 27.
Póttag: Kiss Júlia Rákóczi u.
18. sz.
002. sz. szavazókör: Szatmári u. 
8. sz.
Titkára: Orosi Lajosné Szatm á
ri u. 29. sz.
Tag: Csik József Szatmári u. 90. 
sz.
Nagyné Jobbágy Piroska Sport 
u. 18. sz.
Póttitkár: Nánási Lászlóné
Sport u. 15. sz.
Póttag: Dorogi Edit H atház u.
3. sz.
003. sz. szavazókör: Kossuth u. 
23. sz.
Titkára: Pintye Sándorné Kos
suth u. 37. sz.
Tag: O láhné Konyári Mária 
Zrínyi u. 29/a. sz.
Barkó Ferencné Kossuth u. 13. 
sz.
Póttitkár: Barna Tibor Kossuth 
u. 21.sz.
Póttag: Rácz Istvánná Zrínyi u. 
66. sz.
004. sz. szavazókör: Kassai u. 6.
SZ.
Titkára: Kövér G áborné Kassai
u. 42. sz.
Tag: Kabály Ferenc Erdélyi u.
2. sz.
Iglódi Jánosné Széchenyi u. 7. 
sz.
Póttitkár: R atku Jószefné M a
rék J. u. 14. sz.
Póttag: Varga Jószefné H unya
di u. 52. sz.
005. sz. szavazókör: Buzita 
Klub
Titkára: Pálóczi T iborné Buzita 
31. sz.
Tag: T óth  T ibor Buzita 
Székely György Jónás rész 
Póttitkár: Angyal Györgyné B u
zita
Póttag: Lakatos Julianna Buzi
ta
006. sz. szavazókör: Asszony
rész Honorex Kft.
Titkára: Magyarné Pintye V alé
ria Asszonyresz 15.sz.
Tag: Kiss László Asszonyrész 
41. sz.
Papp T iborné Asszonyrész 74. 
sz.
Póttitkár: Rácz Sándor Asz- 
szonyrész
Póttag: V erdes T ünde Asszony
rész
A  helyi választási iroda vezető
je: V arga Györgyné jegyző 
A  helyi választási iroda helyisé
gének címe:
4262 Nyíracsád Kassai u. 4. sz.
5. Az önkorm ányzat köszönet
tel elfogadta a részére adom á
nyozott Kassai u. 26. sz. alatti 
ingatlanrészt, melyet a K anadá
ban élő Szász János örököstől 
kapott.
6. A  Kassai u. 4 /A  sz. alatt az 
udvarban lévő m agtár épületé
nek használatba adásával a tes
tület egyetértett. A  településen 
élő Kiss József festőművész, va
lamint a folyamatosan művész- 
szé váló helyi tehetséges 
fiatalok részére alkotóműheK 
kialakítása céljára: Milák R ó 
bert festő, Dorogi János szob
rász művészi m unkájának 
segítéséhez.
Az ülés többi részében egyedi 
ügyekben foglalt állást a testü 
let. Nyíracsád, 1998. április 15.

Varga Györgyné 
jegyző



B em utatjuk az országgyűlési 
képv iselőj elölt eke t

Országgyűlési választások előtt 
áll az ország, így Nyíracsád is. A 
4. számú kerület jelöltjei közül 
kell kiválasztania azt az em bert, 
aki a következő négy évben 
képviseli a régiót a Parlam ent
ben. Ebből, az alkalomból a 
Nyíracsádi Élet kérte fel a jelöl
teket, hogy írásban m utatkozza
nak be és foglalják össze 
program jukat. V ereb Csaba is

kolaigazgató, lajpunk tevékeny 
m unkatársa levélben kérte erre 
őket, s ki így, ki úgy válaszolt a 
kérdésre. Keméljülc, összeállítá
sunkkal megkönnyítettük (vagy 
megnehezítettük?) a nyíracsádi 
választópolgárok dolgát. 
Kérdéseink a következők vol
tak:
1. Mit emel ki pártja program 
jából olvasóink számára?

2. Milyen élménye, tapasztalata 
van a nyíracsádi em berekről?
3. Hogyan ítéli meg a választó- 
kerület infrastrukturális helyze
tét?
4. Miben látja a térség gazdasá
gi élénkülését?
>. Mit kíván megvalósítani a vá
lasztói kerületben, netán Nyíra- 
csádon?

Bertók Béla (FKgP)
Kisgazda út- magyar út!

Dr. Bertók Béla a Kölcsey Ferenc 
Ref. Tanítóképző Főiskola docen
se, a 4. sz. országgyűlési választó- 
kerület Független Kisgazdapárti 
képviselőjelöltje vagyok. Tanári 
végzettségen kívül mezőgazdasági 
felsőfokú és egyetemi doktori dip
lomával is rendelkezem. 1990-től 
az  M DF-ben politizáltam. ’92-ben 
a párt számomra helytelen irányvo
nala miatt kiléptem az MDF-ből. 
1996 közepétől politizálok újra, 
1996. decem ber 12-től a megyei 
polgári tagozatának elnökeként. 
1997-ben beléptem a Független 
Kisgazdapártba.
A párt programjából kiemelném, 
hogy szigorítjuk a bűnözés elleni 
harcot! A z emberölés minősített 
eseteire visszaállítjuk a halálbünte
tést! Családközpontú társadalmat 
építünk! Jelentősen csökkentjük a 
munkanélküliséget. Tömegesen te 
remtünk munkahelyeket. Talpra ál
lítjuk a mezőgazdaságot! A 
term őföldet külföldieknek nem ad 
juk el! A fiatalok szám ára alkotm á
nyos alapjoggá tesszük az első 
lakáshoz és az  első munkahelyhez 
jutást! Visszaállítjuk a munka be
csületét, és hozzákezdünk az  elma
radott vidéki térségek 
felemeléséhez. Tisztességes mun
kabért és jövedelmet, értékálló 
nyugdíjakat teremtünk. M egszün
tetjük az  autópálya díjakat, letörjük 
az  inflációt, m egfékezzük az  ener
gia- és üzem anyag árak növekedé
sét. Biztosítjuk a vidéki gyerekek 
tanulását és továbbtanulását. Eltö
röljük a tandíjakat. Erősítjük a m a
gyarság nem zetm egtartó hitét, 
végrehajtjuk a valódi rend
szerváltoztatást!
A választó kerület 13 településén 
decem ber 16-tól több mint száz
szor, Nyíracsádon tízszer fordul
tam meg. Ezúton köszönöm meg a 
helyi kisgazdák által gyűjtött több 
mint 100 kopogtató cédulát. Sajná

lom, hogy a régi (megsértett) párt
tagok közül néhányan, kisgazda é r
zelmük ellenére a jobboldal 
szétverésére szövetkező erők mellé 
álltak.
Nyíracsádon, a nyírségi települése
ken élő em berekhez hasonlóan dol
gos, nyitott, őszinte, vendégszerető 
emberek élnek. Itt is sokan felis
merték, hogy a föld a magyar lét
kérdés. Ennek a térségnek meg 
különösen az, melynek megőrzését, 
a belőle élők felemelkedését leg
jobban a Független Kisgazdapárt 
szavatolhatja.
A térség infrastrukturális helyzete 
sokat javult. Szinte teljesen kiépült 
a telefon hálózat, a gáz-, a víz-, az 
elektromos vezetékrendszer, bő
vült az  úthálózat, javult a csatorná
zottság. De mind ezek sajnos 
kevesek számára jelentik az igazi 
felemelkedést, mert a kereset és jö 
vedelemviszonyok miatt ezek  .jó 
tékony” hatása súlyos terhet ró a 
lakosságra. A rezsi költségek lassan 
m egfizethetetlenek. A m ezőgaz
daság fuldoklik. A termelés bizton
ságáról beszélni sem lehet. A 
tám ogatás elérhetetlen, a felvásár
lás maffiaszerú. M ezőgazdasági 
feldolgozó háttér az  egész válasz
tókerületben említésre sem méltó.

Éppen ezért a térség és Nyíracsád 
gazdaságfejlesztésének m eghatá
rozó lehetőségét a m ezőgazdaság 
talpra állításában látom. Meg kell 
szervezni a termelést, amely a m a
gán-, családgazdaságokra, és ahol 
még működnek a TSZ-ekre épül. 
Szövetkezéseket kell létrehoznunk 
a felvásárlásra, a feldolgozásra, az 
értékesítésre és gépköröket kell 
szerveznünk. A mezőgazdasági 
termeléshez, feldolgozáshoz kap
csolódó szolgáltató hálózaton k e 
resztül számos új
m unkalehetőséget teremtünk. A 
vállalkozásokat államilag ösztö
nözzük, melynek legfőbb eszköze 
az  adó és járulékterhek csökkenté
se.
A felemelkedés alapja a vidék 
megtartóképességének növelése, új 
munkahelyek teremtése. A z egész 
választókörzet fejlődésének kulcsa 
a föld és a m ezőgazdaság mellett a 
helyi oktatás, oktatási intézmények 
fejlesztése erősítése, a pedagógu
sok megbecsülése. Érdekükben a 
jelenlegi jövedelmük m egduplázá
sáért küzdők. Amely nem bérem e
lés, csak a tisztességes értelmiségi 
lét elismerésének kiinduló alapja le
het! A  családi és az  iskolai nevelés
nek országosan egyensúlyba kell 
kerülnie, egymásra kell találnia. A 
kulcsszerep ebben is a pedagógu
soké. A legnagyobb adósságunk a 
nemzetnevelés területén m utatko
zik. A gazdasági felemelkedésünk 
alapja, a morális válság m egszünte
tése. Ez pedig csak hosszantartó 
nevelési folyamaton keresztül való
sítható meg!
A mostani folyamatok a tömegek 
passzivitását erősítik. A közömbös
ség a mai politikai elit céljait erősíti, 
amely egy szűk rétegre koncentrá
lódik. A valódi kibontakozásért 
mindenkinek el kell mennie válasz
tani, mert szavazatával saját sorsá
nak kovácsa lehet.
A Kisgazdapárt a nem zetet fogja 
képviselni!

Dr. Bodor Lajos (KDNP)
Szatm áron születtem, D ebrecen
ben érettségiztem . Orvosdiplomát 
1962-ben  szereztem . Ezt követően 
Újlétán körzeti orvosként majd a 
Klinika belgyógyászatán dolgoz
tam. 1973-tól a Kenézi Kórház fő
orvosaként dolgozom. Nős vagyok, 
két gyermekünk van, lányom an-

f;ol-lengyel szakos tanár, fiam vál- 
alkozó. Tiszalöki illetve erdélyi 

szárm azású vagyok. E térségben 
1973-tól dolgozom. A Református 
Egyházmegye tanácsosa, és a M a
gyar Orvosi Kamara országos kép
viselője vagyok 1994-tól.
A KDNP programjából az  allábbia- 
kat emelem lu - erkölcsi és nemzeti 
megújhodás. Ez az  alapja az  ország 
jövőjének, hisz az  erkölcsi értékek
nek nagy része tönkrement: A T e
rem tő helyett a pénz lett az „Isten”, 
a Ne lopj! helyett a rablások, a Ne 
ölj! helyett rablógyilkosságok soro
zata a jellemző, hogy a hazugság 
áradatokról már ne is beszéljünk. - 
A jelenlegi rabló kapitalizmus h e 
lyett szociális piacgazdaságot (Né
m etország), ez  nem enged 
elnyomorodást, illetve gátat szab az 
elvtelen meggazdagodásnak. - 
Bank hitelt tisztességes kamattal. 
Ma a bankok és a nem zet érdeke 
ellentétes. - A  családi kis és közép- 
vállalkozók támogatása. - Valódi 
piacot és ne piac-felosztást. A 
munkanélküliség megszüntetését, 
új munkahelyek létesítését. - Tisz
tességes egészségügyi ellátást és 
oktatásfejlesztést. - A z ország 
adottságának megfelelően kiemel
ten kell kezelni a m ezőgazdaságot, 
illetve annak hét iparágát. - Külföl
dieknek föld nem eladó.
A térség dolgozói tisztességes, dol

gos emberek. Azonban az  utóbbi 4- 
6 évben nagyfokú az  elszegénye
dés. Ennek oka a rablóprivatizáció, 
mely óriási munkanélküliséget, tőke 
és piac hiányt „eredm ényezett”. Az 
ifjúság szórakozási lehetősége 
megoldatlan, miután a kétes értéket 
képviselő diszkó áll rendelkezésük
re. Szorgalmas munkájuk városi 
szintű értéket mutat!
A minőségi termelés érdekében 
alapvetően fontos a különböző tí
pusú öntözőrendszerek kiépítése, 
miután e térséget súlyos aszályok 
jellemzik. Ezt reális kamatú bank
hitellel lehet megoldani.
A térség gazdasági helyzetén lé
nyegesen csak úgy lehet érdemben 
változtatni, ha a gazdaságpoltika 
radikálisan megváltozik. A térség 
súlyos tőke és piac hiányban szen
ved, ennek következm énye a mun
kanélküliség. A nehéz 
körülmények között megtermelt

javakat (alma, málna, krumpli, hús, 
stb.) évek óta termelési árnál alul 
kénytelenek eladni, s ugyanakkor a 
felvásárlók ugyanezt a term éket 3- 
5 -szőrös áron adják tovább. Elfo
gadhatatlan az  a tervezet, hogy e 
térség aranykorában gyengébb 
földjeit be kell erdősíteni. Ez azt 
eredm ényezné, hogy az  itteni la
kosság a saját önellátó term ékét 
sem tudná megtermelni.
Segítséget, megoldást jelentene je 
len helyzetünkben a Szabolcs- 
szatmári tapasztalat a keleti és más 
piacok vonzását illetően. Fejleszte
ni kell a térség zöldség, gyümölcs és 
állattartás lehetőségeit. Gondolunk 
itt elsősorban tárolási lehtőségekre, 
hűtőházakra és feldolgozási he
lyekre.

Meg kell szervezni az  ifjúság kul
turált szórakozási igényének m eg
felelő rendezvényeket. Útviszo
nyok, konzultáció a lakossággal, és 
a környezettel!

Ismételten hangsúlyozni kell, hogy 
a fenti program okat tisztességesen 
csak egy szociális piacgazdaság 
keretein belül lehet megoldani, 
ezért van szükség radikális gazd a
sági fordulatra. Ha ez  nem történik 
meg, akkor csak felelőtlen ígérge
tések m aradnak, mint ahogy ez  tör
tént az  előző választásokon is. Ez a 
tétje az  1998-as választásoknak, 
melynek eredm énye az  Önök sza
vazatától függ.
Megválasztásom esetén a fenti é r 
tékrendeket és m egoldásokat fo 
gom képviselni e térségben és 
országos szinten is.

Dr. Budai Dezső (Újszövetség)
Dr. Budai Dezső háziorvos vagyok. 
1 9 3 8 .1 0 .26-án  születtem az Aba- 
úi megyei Szikszón. A Debreceni 
Orvostudományi Egyetemen sze
reztem  orvsoi diplomát 1964-ben. 
A zóta egyfolytában, 34 éve Nyír
m árt onf alva községben élet és aol-

tozom. Ezen időszak alatt a 
örnyezó községekben is nagyon 

sok beteggel találkoztam, segítsé
get nyújtottam számukra. Két fé r
jezett pedagógus leánygyermekem 
van és három  unokám.
Pártom, az UJ SZÖVETSÉG M A
GYARORSZÁGÉRT. G. Nagyné 
Dr. M aczó Ágnes és hasonló gon
dolkodású, joszándékú emberek 
hozták létre ezt a pártot, hogy a b e 
csapott családok millióit képviselje. 
Tiszta, erkölcsös Magyarországot 
kívánunk. A családot, az  anyaságot 
tisztelő gyermekeit szeretettel, 
hozzáértéssel nevelő, elesettjeit 
gondozó, törődő társadalmat m eg
valósítani szeretnénk. Olyan M a
gyarországot szeretnénk, ahol 
tisztelet övezi az  édesanyákat, a 
gyermekeikért becsületesen dolgo
zó családokat. Úgy hiszem, ebben 
megvan a jelen és a jövő felemelke
désének záloga. Ez a cél megvaló
sítható és megvalósításának 
eszközei társadalmunkban m egta
lálhatóak. Ez a cél mindent felölel. 
Szorgalmas becsületes munkát, 
igazságos elosztást, anyagi bizton
sagot, esélyegyenlőséget, bizton
ságot a bűnözőkkel szemben, 
egészségünk megőrzését. 
Elmondhatom, hogy Nyíracsád 
község, a nyíracsádi emberek sze
mélyes ismerőseim. Volt időnk 
hosszú éveken át megismerkedni 
egymással. Mint orvosnak sok eset
ben volt alkalmam segítségre szo
ruló, beteg embereken segítenem. 
Sok szomorú esemény alkalmával 
találkoztunk, de még több sikerél
ményt könyvelhettem el.
A nyíracsadiakat szorgalmas, he
lyes úton járó, tisztelettudó em be
reknek ismertem meg. Szinte 
sohasem csalódtam bennük. Prob
lémáikat mind egészségügyi, mind 
szociális szempontból ismerem és 
fontosnak tartom a jobbítást ezeken

a területeken.
A 4. számú választókerületnek az 
elm aradott térség jellegge a m eg
határozó. Nagyon elmaradott ré 
szek találhatók.
Távol a nyugati befektetési össze
gektől, elm aradott infrastruktúra. 
Egyre rosszabb úthálózat. Több 
helység között nincs kiépített út. 
Belterületen nagyon sok a burkolat
lan út és járda. A fóútvonalak terhe
lésük határán vannak. Települést 
elkerülő utak sok helyen hiányoz
nak. A z utak állapota kritikán aluli. 
Egyre veszélyesebb a közlekedés. 
Belvíz és szennyvízelvezetése a te 
lepüléseknek megoldatlan. Csator
nahálózat csak mutatóban van. 
Egészségvédelmi, környezetvédel
mi szempontból ez  nagy veszély. 
Szeméttelepek korszerűtlensége, a 
szemétszállítás elégtelensége is 
csak fokozza a bajt. A lakosság 
nagy anyagi hozzájárulásával m eg
épített víz, villany- gázhálózat ide
gen kézbe került, mely csak a 
terhek növelésével iár. Az iskolák 
és óvodák több helyen zsúfoltak. 
Több helyen a bolthálózat bővítése 
is kívánatos.
A térség gazdasági élénkítését és 
elm aradott jellegének felszámolá
sát minden lehető eszközzel elő kell 
segíteni. A m ezőgazdaság válságá

nak felszámolása. A kisbirtok, kö
zépbirtok, nagybirtok állami dotá
cióját növelni kell. A kisbirtok 
fenntartása még hosszabb időre 
szükséges. Nagyon sok család élet
alapja. A kistermelőt segíteni kell. 
(dotáció, banki kölcsönök, stb.) A 
feldolgozásban, értékesítésben, b e 
szerzésben valódi nyugati típusú 
szövetkezeteket kell létrehozni. 
Csak term eszetes magyar élő sze
mély birtokolhasson termőföldet. 
Ipartelepítés főleg az  ország szel
lemi tőkéjére építhető. M agyar ér
dekeltségű tőke kihelyezése a keleti 
régióba. Közepes nagyságú ipar te 
lepítése indokolt.

A szellemi tőke gyarapítása, fej
lesztése megfelelő iskoláztatással, a 
különböző nasznos tevékenységre 
való felkészítéssel.
Kiemelten támogatni kell ebben a 
térségben az  infrastruktúra fejlesz
tése mellett a m ezőgazdasági fel
dolgozó üzem ek létesítését, valmint 
a női munkaerő foglalkoztatása é r
dekében a könnyűipart. Turizmus 
feltételeinek m egterem tése, fej
lesztése nagyon fontos.
A z útfelújításokat. A határ menti 
térségben rejlő előnyök kihasználá
sa közös gazdasági vállalkozások, 
szabadkereskedelm i övezet kiala
kításával. Határátkelőt kell nyitni 
Nyírábránynál.
Településközpontot kell építeni Vá- 
mospércsen. H aidúhadház és Tég
lás városi rangjának méltó őrzését 
biztosítani kelK Segíteni kell Bocs
kaikért városiasodását.
Regionális tervünk a hulladéktároló 
megépítése, összekötő út építése 
Nyirm ártonf alva-M artinka-Debre 
cen, valamint Hajdúsám son-M ar
tinka relációban.

Fontos cél bevásárló- és turisztikai 
központ kiépítése Nyíradony és 
Nyíracsád központokkal; a „Zsu
zsi” vonat vonalának m eghosszab
bítása; kerékpárút építése
H ajdúsám son-Nyíradony-Nyír- 
mihálydi, a Debrecen-Gúthi erdők 
és D ebrecen-Panorám a út -  Vá- 
mospércs között.

Kapronczi Mihály (MIÉP)
Kapronczi Mihály 51 éves agrár
mérnök vagvok, a M agyar Igazság 
és Elet Partjának országgyűlési 
képviselője.
Tősgyökeres gazdálkodó családból 
származom. Gyermekkorom egy 
részét a Perecz-dülőben lévő ta 
nyán töltöttem, onnan költözött be 
a család a Rákosi-korszak üldözte
tései miatt Debrecenbe. De gyer
mekkorom emlékei örökre a 
gazdálkodáshoz kötöttek, így elvé-

feztem  Pallagon a Mezőgazdasági 
echnikumot majd az A grártudo

mányi Egyetemet. Feleségem szak
középiskolai tanár. Három 
gyermekünk és két unokánk van. 
Soha nem mondtam le arról, hogy 
mindent elkövessek azért, hogy a 
gazdák újból jó  anyagi körülmé
nyekkel rendelkezzenek. Ezért 
vállaltam - tapasztalva a termelő- 
szövetkezetek pazarló szemléletét 
-  az egyéni gazdálkodást közel tíz 
éven keresztül. A Megyei Földhi
vatalnál szerzett szakmai tapasz
talataim alapján a Kárrendezési 
Hivatal helyettes vezetőjeként is a 
gazdák igazságos földhöz jutását 
igyekeztem segíteni.
1989-ben léptem be a Független 
Kisgazdapártba. Családi hagyomá
nyaim alapján minden erőmmel, tu 
dásommal igyekeztem a 
gazdálkodók érdekeit szolgálni. 
Nagy megtiszteltetés volt számom 
ra, amikor megyei elnökké válasz
tották. Ezt a Bizalmat még ma is 
élvezem azoktól, akik láttak, hogy 
ellenzéki lépéseim miatt koncepci
ós eljárással kizártak a frakcióból 
és a pártból. A z elmúlt négy év so
rán bebizonyosodott, hogy a kor
mány érdekei szemben állnak a 
m agyar gazdák érdekeivel s az  is, 
hogy a Független Kisgazdapárt je 
lenlegi vezetősége nem vállalja Tel 
a gazdák érdekeit.
A M agyar Igazság és Elet Pártja az 
első pfllanattol kezdve kiállt m ellet
tem, s lehetőséget adptt arra, hogy a 
gazdálkodók érdekeiért tenni aka
rók a párton belül tömörüljenek. A 
MIEP programja azt a számomra is 
legfontosaob célt tűzte ki, hogy tá 
mogatja a mezőgazdasági kister
melők gazdálkodását, ooldogu- 
lását, hiszen ez  nemcsak gazdálko
dók. hanem az ország érdeke is. A 
MIEP célkitűzése, hogy a termelést 
legalább 50%-os támogatással se
gítve lehetővé tegye a Biztonságos 
(emelést és megélhetést nemcsak a 
gazdálkodók, hanem az egész o r
szág  lakossága számára. A z Euró
pai unió tagországaiban általános 
támogatási rendszer a szaporító 
anyagokat, vetőmagot, a növény
védő szereket, műtrágyákat és a 
felhasznált energia támogatását je 
lenti. A z Európai Unióban a 100 ha 
feletti gazdasagok nem kaphatnak 
állami támogatást, viszont a 100 ha 
alatti gazdaságok esetében a te r
melési költségek 50%-át tám ogat
ják. Ehhez azonban szükséges, 
hogy erős m ezőgazdasággal m e
hessünk az  Európai Unióba. 
Elképesztő haszon szárm azik a 
m ezőgazdasági term ékek kereske
delméből, term észetesen a gazdál
kodók rovására. A
gabonafelvásárlási árak ingadozta- 
tásával a jó term és ellenére is hatal

mas veszteségeket hozott például a 
kukorica termesztése. A z állami tá 
mogatások lehetősége a kereske
delem m arkába került, így 
elsősorban azok kapták meg, akik - 
mint a volt szövetkezeti tisztségvi
selők - gazdálkodásba fogtak. A 
földtörvénytervezet jelenleg nem 
más, mint a külföldi jogi személyek 
részére a földeladás lehetőségének 
m egteremtése. A felvásárlási á rak
kal való manipulálás célja egyértel-

rolássaí veszik rá a iöldtulajdono- 
sokat arra, hogy megszabaduljanak 
földjeiktől. Ha a jelenlegi kormány 
kerül vissza a hatalomba, ezt a fo 
lyamatot könyörtelenül véghez 
fogja vinni még az  Európai Uniós 
csatlakozás előtt.
Alkotmányellenesnek és elhibá- 
zottnak tartottuk a kistermelők 
adatainak nyilvántartásba vételét. 
Nem a személyt, hanem a term éket 
kell nyilvántartásba venni a ki
egyensúlyozott piacszabályozás 
biztosítására.
A külföldi m ezőgazdasági term é
kek behozatalát egy m ezogazdasá-

§i jellegű országban rendkívül 
valósan kell kezelni, hiszen ezzel 

most is tönkreteszik a termelőket. 
Elutasítjuk a sokszor egyetemi vég
zettséget követelő adminisztratív 
kötelezettséget, amit a gazdálko
dókra ráerőszakoltak, s ami szán
dékos akadálya annak, hogy a 
kistermelők sikerrel pályázhassa
nak. Sok felesleges költség terheli a 
különféle támogatási pályázatokat, 
mintegy 60 féle igazolást kell b e 
szerezni a támogatást igénybe ven
ni akarónak. Erőszakolt például az 
őstermelők beléptetése az  agrárka
marába.

Elkeserítőnek tartjuk az  oktatási 
reformot, mert a jelenlegi reform 
azt jelenti, hogy a mai szellemi elit 
nagy részét a vidéki gyerekekből 
lett orvosok .pedagógusok, m érnö
kök adták. Ennek egyszer s min
denkorra vége, mert sem falun sem 
városon nem keletkezik annyi jöve
delem, hogy a taníttatás hatalmas 
összegét ezután állni tudják. A MI- 
EP programja biztosítani kívánja a 
tehetséges fiatalok továbbtanulását, 
m egszüntetve a tandíj-diszkrimi

nációt. mely lehetetlen anyagi hely
zetbe hozza a családokat.
Nagyon fontosnak tartjuk a privati
záció felülbírálatát, hiszen a priva
tizáció a bankügyletekkel együtt 
valóiában most sem hozzáférhető 
az  Országgyűlés képviselői szám á
ra. Itt nagyon sok eredeti tőkefel
halm ozó módon történő amerikai 
típusú rablóprivatizáció történt. A 
becsületes utón szerzett tulajdont 
term észetesen tiszteletben tartjuk. 
A M agyar Igazság és Elet Partja 
rendkívül fontosnak tartja a mun
kanélküliség felszámolását. M un
kanélküliség vonatkozásában 
különösen rossz a helyzet a nyírségi 
területeken, ahol felszámoltak min
den olyan üzem et, mely a m egélhe; 
tést a szerény adottságú 
m ezőgazdaság mellett biztosította 
volna.
A z ősi Szabolcs vezér földjének 
Hajdú-Bihar m egyéhez tartozó 
nyírségi részén a kem ény haidú lét 
és a gyenge term őképességű földek 
küzdelmes életre nevelték a rajta 
élő em bereket. M akacs kitartás, a 
megélhetésért való küzdelem  jel
lemzi az  itt élőket. A térség jelleg
zetes szántóföldi növényei m elle tt 
inkább a munkaigényes zöldség-és 
gyümölcsfélék - pl. a torma, málna, 
az  alma a legjellegzetesebbek a do
hány mellett.
A lakosság megélhetését a ház kö
rüli jószágtartással és a m unkaigé
nyes kertészkedéssel igyekszik 
biztosítani. Feltétlenül szükséges 
lenne a felvásárló szövetkezetbe 
tömörülve biztosítani a reális felvá
sárlási árakat.
A térség gazdasági élénkülése az 
üzemi feldolgozás lehetőségével 
m egterem thető. Ez munkaalkalom 
az itt élőknek és előnyös az  értéke
sítésre is. A segítség olyan feldolgO' 
zó üzem ek létesítése lenét, 
melyekkel az  itt termelt termékekéi 
helyben fel lehet dolgozni.
Ehhez az  is szükséges, hogy m eg' 
felelő infrastruktúrával renaelkeZ ' 
zen a térség. A közutakat 
alkalmassá kell tenni a szállításra, 
mert az  elmúlt időszakban nefl1 
fordítottak sem erre, sem más léte' 
sítmények m agtárak, raktárak, tá ' 
rolók stb. építésére kellő gondot. 
Rendkívül fontos feladat a vízrefl' 
dezés kérdésének megoldása, melj 
nem lehet egy szűk kis csoport ki; 
váltsága. A beszedett közterhe*4 
nagy része helyben kell hogy mj*' 
racfjon a fejlesztés érdekében. T*j 
mogatni és ösztönözni kell a falu51 
turizmust, mert ez  a fejlett orsz*' 
gokban is jelentős bevételi forrás.

va a térség problémáit - hogy aZ°*J 
megnyugtató módon m egoldódig 
nak. Szeretnék a m ez ó g az d a w  
bizottság tagja lenni, hiszen a lc&' 
hatékonyabban itt tudnék e körz^1' 
ben élőkön segíteni. Elsősorban '  
lakosság m egélhetésének, műnk? 
nélküliségének feszítő gondja* 
szeretnék enyhíteni. Ezért fog0 
dolgozni. ,
Bemutatkozó gyűlésre várom Nyya 
acsád polgárait április 25-én  1 
órára a Művelődési Házba.

 ^



Komor Sándor (MDF)
Komor Sándor vagyok. Mérnök- 
közgazdász, a Malomipari és M e
zőgazdasági Szolgáltató Rt.
elnök-vezérigazgatója. 
Országgyűlési képviselő voltam 
1 9 9 0 -9 4 . években. Képviselői 
munkám során a Parlament Költ
ségvetési- A dó és Pénzügyi Bizott
ságában dolgoztam, mint alelnök. 
Jelenleg a Kereskedelmi és Iparka
mara Észak Hajdúsági - Délnyírsé
gi területi elnöke vagyok, alapítója 
az Országos Élelmiszergyártói Kol
légiumnak.
Aktív tagja vagyok a Hajdú-Bihar 
megyei közgyűlésnek, ahol a Terü
letfejlesztési Bizottság alelnöki 
posztját töltöm be. Fő célom a tele
pülésszövetségek erősítése.
- A z országos elképzelések közül 
kiemelten a család középpontba 
kerülését támogatom. Helyre kell 
állítani a Bokros csomag okozta ká
rokat. M eg kell valósítani a gyer
meknevelés adózáson keresztüli 
elismerését a családi adózással.
- Valóságos gazdasági növekedésre 
van szükség, amely lehetővé teszi a 
munkahelyek számának gyarapo
dását.
- M eg kell állítani a liberális gazda- 
ságpoltikát a m ezőgazdaságban, 
mert az  Európai Uniós csatlakozás 
tönkreteheti az agrárágazatot. Erős 
nemzeti agrárpolitikára van szük
ség, amely állja a versenyt az integ
ráció után is.
- Legyen tandíjmentes a felsőokta
tás. Támogatni kell az általános és 
középiskolai tankönyveket, tansze
reket.
- Csökkenteni kell a vállalkozások 
közterheit.
-  Hazánk legnagyobb természeti 
kincse, a termőföld maradjon ma
gyar tulajdonban.
-  Támogatni kell a fiatalok lakás
építését.
- Hatékony bűnüldözést és szigo
rúbb ítélkezést! A  Választókerület
ben ennek érdekében korszűsíteni 
kell a rendőrkapitányságot, és pó
tolni kell a hiányzó rendőri létszá
mot.
1 9 9 0 -9 4  között számtalan alkalom 
volt találkozni, együtt munkálkodni 
a nyíracsádi emberekkel. A  képvi
selői fogadó órákon, rendezvénye
ken, magánbeszélgetéseken azt

tapasztaltam, hogy az itt éló em be
rek ragaszkodnak a községhez, 
igényesek a környezettel szemben, 
lelkesen tevékenykednek a telepü
lésért, mindegy hogy a templom 
felújítás, a gázhálózat építés vagy 
tornaterem építés van napirenden. 
Ebben élen jár Dr. Katona Gyula, a 
község polgármestere, akit a képvi
selői munkám során rendkívül aktív 
és korrekt partnernek ismertem 
meg.
Ezúton -  a Nyíracsádi Elet nyilvá
nosságát megragadva -  mondok 
köszönetét a község Képviselő tes
tületének, hogy országgyűlési kép
viselői munkámat elismerte és 
kitüntetett a „Nyíracsád Községért 
Végzett Munkáért” emlékplakettel. 
N agy becsben tartom és kedves 
emlék ez  számomra.
A zt kívánom a nyíracsádi em be
reknek, hogy továbbra is töretlen 
lelkesedéssel tevékenykedjenek a 
település fejlődéséért.
1 9 9 0 -9 4  között lényegében kiépí
tettük a gáz, a v íz  és telefonhálóza
tot. Sajnos 1994-ben a fejlesztések  
üteme megtorpant. A jelenlegi kor
mánypártok megszüntették az Or
szágos Területfejlesztési Alapot, 
amelyet minden település megkü
lönböztetés nélkül vehetett igény
be, így Nyíracsád is. Most 
statisztikai körzet szerint lehet le
hetőséghez jutni, amelyben a mi 
térségünk egy körzetben van Deb
recennel, ahol 10,5% a munkanél
küliség, és 2 7 0 .0 0 0  ember él.

Ehhez hozzáadhatjuk a 30%-os 
munkanélküli rátánkat a 7 0 .0 0 0 -es  
lélekszámúnkkal! Mindenki kiszá
míthatja micsoda igazságtalanság 
ez!
Sajnos 4  év gyakorlatilag kiesett, 
így elmaradt az  infrastruktúra teljes 
kiépítése, a tennivaló tehát az, hogy  
a szennyvízhálózat és az útrend
szer teljes kiépítését megkezdjük. 
Foglalkoznunk kell a humán inf
rastruktúrával is. Fejleszteni, kor
szerűsíteni kell az egészségügyben  
és a közoktatásban.
Elsősorban gazdasági növekedésre 
van szükség, amelynek lényege a 
munkahelyteremtés. Bővíteni kell a 
térség agrárfeldolgozó iparát, hogy  
feldolgozott késztermékként kerül
jön piacra a megtermelt alapanyag. 
Jelenlegi munkám során ezt gya
korlom nap, mint nap. Ezért vállal
tam fel több élelmiszergyártó 
céggel együtt a Kereskedelmi és 
Iparkamarában ennek az ügyét. 
Nyíracsádon a szakmai képzéssel 
kialakult a könnyűipar kibontako
zásának lehetősége. Célszerűnek 
tartom a fejlesztést ezirányban kal
kulálni, hiszen a női munkaerő fo g 
lalkoztatása elengedhetetlenül 
fontos.

Szeretném,
-  ha igazi képviselete lenne Buda
pesten a térségnek,
-  ha a választókerület fejlettsége e l
érné az országos átlagot, a fejlesz
tések üteme ismét az 1994-es  
szinten folytatódna,
-  ha a területfejlesztési forrásokat 
igazságosan megkapná térségünk 
is,
-  ha a munkahelyteremtésre vonat
kozó elképzeléseim megvalósulná
nak,
-  ha kiépülne a csatorna és útháló
zat,
-  ha nyertesei lennénk az Európai 
Integrációnak,
- ha a magyar föld magyar tulajdon 
maradna,
- ha továbbfejlődne az oktatás, a 
szakképzés is kialakulna térségünk
ben, ha Nyíracsádon tornaterem is 
épülne az Új iskola mellé!
Ezekhez a fő célokhoz kérem az  
Önök támogatását.

Köles Zoltán (SZDSZ)
M egköszönöm azt az előzetes bi
zalmat, amellyel közel 1500 nyíra
csádi választópolgár az  
ajánlószelvényét részemre kiállítot
ta és ezzel segítette országgyűlési 
képviselőjelöltté válásomat. Nagyon  
meghatott, ugyanakkor bizonyította 
számomra, mennyire felelős
ségteljes feladat saját községemben  
a képviselői munka. A zt hiszem, ez  
bizonyos fokig elismerése annak a 8 
éves önkormányzati képviselői te
vékenységemnek, amelyet szintén 
az Önök bizalmából és szava
latainak segítségével kaptam. A  
Népjóléti Bizottság Elnökeként 
j|yekeztem  minden nyíracsádi csa
ládot és rászoruló embert a bizott
ság tagjai és az  önkormányzat 

épviselő-testülete támogatásával 
nehéz megélhetési körülményeiben
segíteni.
"ágam ról a legnehezebb írni a 
Nyíracsádi Élet hasábjain. Hiszen 
"agyon sokan talán születésemtől 
kezdve ismernek. Szentannapusz- 

születtem. Innen jártam be 
Nyíracsádra naponta az Általános 
skolába. Anyai nagyszüleim is itt 
’jek. A  középiskola elvégzése után 

a helyi általános iskolában kezdtem  
anítani. Tanítói, majd tanári diplo- 

szereztem.
kötöttem házasságot feleségem - 

J?el. Ildikóval 21 évvel ezelőtt. Két 
'ünk született Zoltán és Richárd. A  

kolozsvári utcán építettük fel csalá- 
J  házunkat, ezze l végérvényesen  
. yíracsádhoz kötöttük életünket. 
elenleg kertépítő vállalkozóként 
°'&ozom és biztosítok ezáltal 
Unkát több nyíracsádinak.
Szabad Demokraták Szövetségé- 

‘ek (SZDSZ) felkérésére indulok 
k? országgyűlési választásokon 
AePviselöjelöltként.

SZDSZ mint koalíciós párt 
óta meghatározója a kor- 

a^yzati munkának. A gazdaság  
t í'dbetétele nagy áldozatot köve- 

11 niindannyiunktól, de e z  az áldo- 
leh nem vo,t hiábavaló. Ma joggal 
ly!*e,Unk büszkék magunkra, mert 

2<Js erővel elindítottuk hazánkat 
’ejlődés útján. A z SZDSZ gazda- 

programja és kormányzati 
SZvétele jó irányba vitte az  orszá

got. Erős gazdaság nélkül Magyar- 
ország nem lehetne az első körben 
tagja a NATO-nak és az Európai 
Uniónak.
A z önkormányzatok tovább fejlőd
hetnek, erősödhetnek. Ez befolyá
solja a község lakóinak közérzetét. 
Csak jólétben élő családokkal lehet 
erős, fejlődőképes önkormányzatot 
működtetni.
A  nyíracsádi emberek mindig szor
galmasak és törekvőek voltak és 
úgy érzem lesznek is. Adottsága
inkból következően alapvetően m e
zőgazdasági termelés, azon belül is 
a munkaigényes növénytermesztés 
(dohány, málna, uborka stb.) a jel
lemző. De találhatók nyíracsádiak 
az ország több munkahelyén. Ez bi
zonyítja azt, hogy saját maguk és 
ezáltal családjuk megélhetésének és 
fejlődésének elérése érdekében 
eredményesen, kitartóan dolgoz
nak.
A z elmúlt években a lakások több
ségét összkomfortossá tették. Beve
zették a gázt, vezetékes ivóvízzel a 
családi házak 99,29% -a, szenny
vízcsatornával 5,4%-a, telefonnal 
pedig a körzetben egyedülállóan 
61,67% -a rendelkezik. Ez a hatal
mas fejlődés nem kevés munkát és 
anyagi áldozatot követelt a lakos
ságtól és a helyi önkormányzattól 
egyaránt.
Van mit folytatni. De van min javíta-

Országgyűlési képviselővé válasz
tásom esetén is elsősorban nyíracsá
di maradok. Ismerem és jól ismerem 
a község eredményeit, gondjait. 
Szorgalmazom a mezőgazdasági 
termelés biztonságát, a jövedelm e
zőség növelését. Elő kívánom segí
teni fejlesztését kedvezm ényes 
hitellehetőségek, beszerzési, érté
kesítési és feldolgozóipari összefo
gások támogatásával.
A  családi és magánvállalkozások 
munkahelyteremtő beruházásainak 
támogatása szintén célom, mert e z 
által növelhető térségünk gazdasági 
élénkülése, illetve csökkenthető a 
munkanélküliség. Szükséges tele
pülésenként egy -egy  vállalkozói 
övezet kijelölése, amelyben elsősor
ban a helyi vállalkozók beruházásai 
koncentráltan megvalósulhatnak.
A z  oktatásban az esélyegyenlőség 
javítása a fő  tennivaló. A zonos ok
tatási feltételek között tanulhassa
nak gyerekeink minden településen, 
így Nyíracsádon is, ahol már elérhe
tő az Internet.
Fontosnak tartom az úthálózat fej
lesztését úgy községünkben, mint 
térségünkben. Ezen elmaradottság 
megismerése és a fejlesztés lehető
ségeinek m egbeszélése érdekében 
látogatott Lotz Károly közlekedési 
miniszter április 17-én  községünk- 
be.
A  legnagyobb fejlődést térségünkbe 
az Európai Unióhoz való csatlako
zás hozhatja. Ennek következtében  
az Unió határa térségünkben lesz. 
Megvalósíthatóvá válik Nyíráb- 
rányban a határátkelő bővítése és 
teljes megnyitása, amely élénkítően 
befolyásolja a kulturális és gazdasá
gi kapcsolatokat. így  térségünk, 
ezen belül Nyíracsád olyan fejlődé
si lehetőséget kap, amelyet most 
Ausztria Magyarországgal határos 
része élvez.

Én egy vagyok Önök közül, aki 
megválasztásom esetén felvállalom  
a 13 önkormányzat és az ott élő 
emberek képviseletét. Azoktól vá
rok szavazatokat, akik a rendet, a 
biztonságot, a tisztes és fokozatos 
gyarapodást akarják lakóhelyük, 
családjuk és önmaguk számára.

Láyer József (Fidesz MPP)
Láyer József vagyok, matematika
fizika szakos tanár. Feleségemmel 
és két gyermekemmel együtt jelen
leg Hajdúsámsonban lakom, és a 
helyi Általános iskolában tanítok. 
Húsz éve élek ezen a vidéken. Sok 
tehetséges, szorgalmas diákom volt, 
és van jelenleg is. Ú gy gondolom, 
hogy jövőjükért, és minden helybeli 
polgár gyermekének jövőjéért ér
demes dolgozni a katedrán és az 
Országgyűlésben egyaránt.
Tagja vagyok a Fidesz-Magyar 
Polgári Pártnak, és az országos Vá
lasztmány alelnökeként is tevé
kenykedem. 1994 óta a
Hajdú-Bihar M egyei Közgyűlés 
képviselője vagyok. A  Közgyűlés
ben a Nem zeti és Etnikai Kisebbsé
gek Bizottsága elnökeként
dolgozom.
Munkám során számos helybélivel 
találkozom, és nap mint nap megta
pasztalom az itt élők gondjait. Hi
szem, hogy közösen, polgári
összefogással képesek vagyunk 
tenni azért, hogy mi, Hajdúsámson 
és a környező települések lakói 
mindannyian egy jobb és boldogabb 
életet éljünk.
A  Fidesz-M agyar Polgári Párt a 
polgárok érdekeit képviseli. A  pol
gárok akaratát érvényesíti. Prog
ramja választókerületben lakói
számára komoly lehetőségeket kí
nál.
Ezen a vidéken főleg a földműve
lésből élnek az emberek. Ezért fon
tos, hogy segítsük a családi 
gazdaságok m egerősödését. Támo
gatást kell biztosítanunk a m ező- 
gazdasági vállalkozóknak.
Almáskertek és málnások telepíté
sével, az  uborka és paprikatermesz

tés fellendítésével biztos m egélhe
tést nyújthatunk az itt élő gazdálko
dók számára. A  környék 
kistelepüléseinek összefogásával 
helyben feldolgozhatják a megter
melt terményeket. így  a haszon a 
térségben marad és gyarapítja az it
teni polgárokat. A  Fidesz-M agyar 
Polgári Párt programjában igazsá
gosabb adópolitikával és beruházá
sok ösztönzésével támogatjuk a kis- 
és középvállalkozásokat.
Nyilván Ön is megtapasztalta, 
mennyire nehéz helyzetben vannak 
a családok. A  Fidesz-M agyar Pol
gári Párt által országosan b eveze
tendő családi adórendszerrel és az 
alanyi jogon járó GYES visszaállítá
sával minden itt lakó családnak job
bak lesznek az életkörülményei. 
Mindannyian azt akarjuk, hogy 
minden helybéli polgár gyermeke 
egyenlő eséllyel induljon a tudásért 
és a képzettségért folyó verseny
ben. Tanulás nélkül ma már egyre 
nehezebb megtalálni a jobb lehető
séget. Ezért tartjuk fontosnak az in

gyenes oktatási rendszer visszaállí
tását az első diploma m egszerzésé
ig. Támogatjuk a környék iskoláit és 
gimnáziumait.
Azt szeretnénk, hogy fiataljaink 
visszatérjenek településeinkre. A 
pályakezdést és otthonteremtést se 
gítő állami programokkal maradás
ra bírhatjuk őket. így  jól ismert 
környezetben kezdhetik m eg pá
lyafutásukat. M egszerzett tudásuk
kal, munkájukkal tovább 
gyarapíthatják közösségünket.
Egy munkával eltöltött élet után 
szüleinket, nagyszüleinket megilleti 
a méltó öregkor. A szociális rend
szer nyújtson biztonságot számunk
ra. Szükséges, hogy emeljük az 
egészségügyi ellátás színvonalát. 
Mindenki számára megfizethetővé 
tesszük a létfontosságú gyógysze
reket.
Önnel együtt azt szeretnénk, hogy 
gyermekeink, szeretteink félelem  
nélkül lépjenek az utcára. Tenni 
akarunk azért, hogy a polgárok va
lóban biztonságban érezzék  magu
kat az  otthonaikban.
Sorsdöntő évek előtt állunk. Hi
szem, hogy Önnel együtt valóra 
válthatjuk közös céljainkat. A Fi- 
desz-M agyar Polgári Párt a polgá
rokkal kötött szövetséget. Amit a 
polgárok akarnak, az megvalósul. 
Hiszem, hogy képesek vagyunk va
lóra váltani terveinket. Képesek le
szünk megteremteni egy polgári 
Magyarországot és azon belül egy  
biztonságos otthont, ahol jólétben és 
szabadságban élhetünk. En a Parla
mentben az  ország java mellett az  
ö n , és az itt élő polgárok érdekeit 
fogom  képviselni.
Bízom támogatásában.

Orvos Mihály (Független)
Bagamérban születtem 1945. októ
ber 6-án, középparaszt családból 
származom. Agrármérnök vagyok. 
Jelenleg mezőgazdasági vállalko
zóként a család 2 5  hektár fekete
földjén gazdálkodom.
A mezőgazdaságban 30  éve dolgo
zom.
Munkahelyeim a Kokadi Lenin Tsz, 
a Debreceni Konzervgyár és jelen
leg a Hajdú-Bihar M egyei Területi 
Agrárkamara gazdajegyzői felada
tait is ellátom.
N ős vagyok. Hat gyermekem van. 
Feleségem vállalkozó.
A z  1998. májusi országgyűlési 
képviselői választáson mint függet
len jelölt indulok.
Programom- melyet megválasztá
som esetén képviselni kívánok - 
szakmám és tevékenységem  alap
ján elsősorban a következő:
a. A  m ezőgazdaságnak olyan sza
bályozó rendszerre van szüksége, 
amelynek működtetésével hosz- 
szabb távra és gazdaságosan meg 
lehet alapozni a családi gazdasá
gok, az újtípusú szövetkezetek  ter
melését.
b. Egyszerűbb, áttekinthetőbb adó
rendszerre van szükség minden 
szektorban, amely nem változik  
évente többször.
c. A z eddiginél jóval nagyobb ösz-  
szegű és kiszámíthatóbb feltételek
h ez kötött támogatásban kell 
részesíteni a választókerület min
den települését az infrastruktúra 
fejlesztését (utak, szennyvízháló
zat, korszerű szem éttelepek, stb.)
d. A fokozottan hátrányos helyzetű  
települések - ahol a kisebbség ará
nya az átlagosnál nagyobb, a fe l
zárkóztatásra külön támogatást kell 
kapjanak.
e. A  közbiztonság javítása érdeké
ben szükség van minden települé
sen az állandó rendőri jelenlétre, e z  
növeli az állampolgárok biztonság 
érzetét és jelentősen visszaszorítja 
a bűnözést.
f. Minden településen létre kell 
hozni a mezőgazdaságból élók ér
dekképviseletét a gazdaköröket, 
amelyek politikamentes, szakmai 
szervezetek kell hogy legyenek.
A település termelőivel nem újkele
tű a találkozásom, velük először 
1975. évben kerültem kapcsolatba. 
Akkor a Debreceni Konzervgyár 
termeltetési felügyelője voltam. 
Éveken keresztül irányítottam az 
uborka, málna felvásárlását ebben a 
térségben. A z elmúlt évtől ellátom

Nyíracsádon a gazdajegyzői fe l
adatokat is.
A  több évtizedes kapcsolatban azt 
állapítottam meg, hogy az itt élő 
emberek rendkívül szorgalmasak és 
minden segítséget szívesen és kö
szönettel fogadnak. A segítségre 
egyre nagyobb szükségük is lesz, 
hisz a mezőgazdaságból élők hely
zete jelenleg a legkilátástalanabb.
A  választókerület infrastrukturális 
helyzete pontosan tükrözi a föld
rajzi (lehető legkeletibb) helyzetét. 
Nagyon is keleten vagyunk ahhoz, 
hogy a gazdaság és infrastruktúra 
szempontjából jelenleg legalább 
háromfelé (Dunántúl, Budapest és 
Dunától keletre) szakadt országon 
belül nekünk is jutott volna m egfe
lelő úthálózat, belvíz- szennyvíz- 
csatorna vagy pénz ahhoz, hogy a 
háztartási szemetet m egfelelően ki
épített és üzemeltetett szem éttele
pen lehessen gyűjteni, szelektálni és 
megsemmisíteni.
Ahhoz, hogy a befektetni szándé
kozók, a munkahely teremtók az 
országnak ebbe a részébe is eljussa
nak a leírtakat lényegesen javítani 
szükséges. A helyi fejlesztéssel pár
huzamosan a M egye valamennyi 
képviselőjének azon kell lenni, hogy 
e z  a terület m egfelelő utakkal be
kapcsolódhasson az ország vérke
ringésébe.
Agrárpiaci támogatással elő kell se 
gíteni a termelők vagy éppen külső 
befektetőknek, hogy a helyben 
megtermelt m ezőgazdasági termé
ket legalább alapfokon helyben 
kezdje feldolgozni, ezzel nagyobb  
termelési biztonságot, több munka- 
lehetőséget teremtve a térség min
den polgárának.

Ennek a feladatnak az eiiatasa 
szakértelmet, a térség iránti szere
letet és ragaszkodást, rendkívül 
erős kitartást feltételez. A z  élénkí
téshez egy -egy  képviselő akarata 
kevés, mindenképpen legalább a 
környező térségek mezőgazdasági 
szakembereivel kialakított és fenn
tartott jó kapcsolat, együttműködés 
szükséges.
A  gazdasági élénkítéshez alapvető
en szükséges a m egfelelő infrast
ruktúra, ahhoz m egfelelő  
kormányzati hozzáállás szükséges. 
Ezek a feltételek erős akarattal és 
az elkötelezett mezőgazdasági 
szakemberek következetes össze
fogásával valósíthatók meg.
Legjobb tudásom és gyakorlati ta
pasztalatom kamatoztatva részt kí
vánok venni egy olyan 
agrárprogram kidolgozásában, 
amely alapja lehet később egy EU 
csatlakozásnak úgy, hogy a térség 
gazdasági, termelői szokásainak 
m egfelelően ösztönözném  a tám o
gatások odaítélését. Ebben a kör
zetben elsősorban gyümölcster
melés (málna, alma, egres) illetve 
növényeknél a torma dohány, para
dicsom, papnkafélék azok, am e
lyek termesztését szervezett 
formában a biztonságos m egélhe
tést nyújtó szintig kell legalább do
tálni.
A  térség minden önkormányzatával 
szem élyes ismeretség köt össze, 
hisz mint Bagamér község alpol
gármestere is több fórumon talál
koztunk, cseréltük ki 
tapasztalatainkat nagyon sok ön- 
kormányzati vezetővel.
Mit kívánok megvalósítani Nyíra
csádon?

Ez Önöktől és az  önkormányzattól 
függ. Én legjobb tudásom szerint 
segítem ezt a községet, de a térség 
minden települését ha arra lehető
ségem  lesz, hiszen valamilyen for
mában eddig is ezt tettem.
Én azt vallom, hogy a problémákat 
csak úgy ismerheti m eg az  ember, 
ha állandó és szem élyes kapcsolat
ban van az önkormányzatokkal és a 
területen élő emberekkel. 
Hangzatos, felelőtlen ígéreteket 
nem tehetek, az ellenkezne az alap 
term észetemmel is. ígérni csak 
olyan ígérek, ami m egfelelő mun
kával és támogatottsággal meg is 
valósítható.

Köszönöm a Bizalmukat!



Szántó Mihály (MSZP)
Dr. Szántó Mihály képviselő 1961-  
ben éretségizett a Debreceni Faze
kas Mihály Gimnáziumban. Két 
évig a Debreceni Vörösmarty 
M GTSZ-ben volt állatgondozó, 
majd a Budapesti Állatorvostudo
mányi Egyetemen folytatta tanul
mányait, 1968-ban állatorvosi 
oklevelet szerzett. Fél évig a hajdú
sámsoni Dózsa MGTSZ-ben gya
kornok, majd 1969. május 1-től 
néhány hónapig Biharkeresztesen 
állatorvos. 1969. október 1-től a 
Hajdú-Bihar M egyei Állategész
ségügyi Állomás hatósági állatorvo
sa Nyírábrányban. 1983-től
Debrecen II. számú kerületének fő 
állatorvosi teendőit is ellátja. 1989. 
július 1 -tői a Hajdú-Bihar M egyei 
Á llategészségügyi Állomás igazga
tó főorvosa.

1990. szeptember 15-től Nyíráb- 
rányba tér vissza állatorvosnak.
A z 1994. évi országgyűlési válasz
tásokon a Magyar Szocialista Párt 
támogatásával indult Hajdú-Bihar 
megye 4. számú, Hajdúhadház 
központú választókerületében és 
szerepelt az MSZP Hajdú-Bihar 
megyei területi listáján (10.) is. 
Mandátumát mint egyéni jelölt a 
választások második fordulójában 
48 ,6 2  százalékkal szerezte.
A z  Országgyűlésben a m ezőgaz
dasági állandó bizottság, majd 
1997-től a környezetvédelmi bi
zottság munkájában vesz részt.
A z MSZP politikájából az elkövet
kező 4  évre kiemelném a közbiz
tonság és létbiztonság 
m egteremtését az emberek számá
ra, ugyanakkor a saját emberi fele
lősségünk tudatosítását, valamint a 
család intézményének fontosságát. 
A megyei 4. számú, hajdlúhadházi 
központú választókerületnek va
gyok a képviselője. Ez a keleti ré
gió egyik legszegényebb körzete, 
ahol igen magas arányú a munka- 
nélküliség, kisebbségi kérdésekkel 
terhelt a polgármesteri hivatalok

munkája, az infrastruktúra színvo
nala alacsony.
Szerencsés vagyok, hogy régóta is
merem a szom szédos község, Nyír
acsád lakosait, gondjait hiszen kb. 
30 éve e területen lakom, sokat he
lyettesítettem itt, mint állatorvos.
Á  település lakosságával kölcsönös 
tiszteleten alapuló emberi kapcso
lat alakult ki.
N em zeti érdekünk, hogy Magyar- 
ország e térségben is gazdagabb, 
létbiztonságban élő polgárok élje
nek.
A z  infrastruktúra fejlődése itt is 
megindult, a víz, villany, telefon, 
gázhálózat bekötése megtörtént. 
Fontosnak tartom a szennyhálózat 
kiépülését, a közlekedés színvoná- 
lanak emelését (a 13. településből 
6-nak nincs vasúti összeköttetése a 
megyeszékhellyel).
A  térség gazdasági élénkülését a 
vállalkozó szellemű emberek m eg
jelenésében látom, a munkahely te
remtés lehetőségében másrészt a 
szellemi pezsgés megindulásában 
(mezőgazdasági vállalkozások lét
számának növekedése, mind nö
vénytermesztés, mind állattenyész
tés terén).
Kezdem ényezőkészség még hi
ányzik az emberekből, nem élnek 
kellőképpen a lehetőségekkel.

Ezért tartom fontosnak az egyéni 
kreativitás megjelenését. A  hátrá
nyos helyzet megszüntetésének  
egyik feltétele az, hogy ne csak 
várjuk a megoldást, hanem tegyünk 
is érte valamit, ragadják meg a le
hetőséget az önerő hozzáadásával 
is.
A  választókerület képviselőjeként 
nagy felelősséget érzek a lakosság 
jogos igényeinek kielégítésére. 
Erősíteni szeretném a kapcsolatot 
az itt élő emberekkel, a gazdajegy
zőkkel, az FM Hivatallal, a kistér
ségi kapcsolatok kiszélesítésére 
törekszem mind Szabolcs-Szat- 
már, mind a határon túli települé
sekkel.
Nyíracsád természeti adottságából 
kiemelném a vadgazdaság adta le
hetőségeket, az emlékhelyek, mű
emlékek vonzotta falusi turizmus 
fellendítését, a gyenge termőhelyű 
területek fásításának elősegítését, 
valamint a mezőgazdasági termelés 
integrációját, olyan termékek elő
állítására melyek a gyengébb minő
ségű földeken is előállíthatók 
(málna, zöldség, gyümölcs). 
Felkészültebbnek érzem  magam, 
mind amilyen 1994-ben voltam. 
Akkor azt mondtam, hogy ha m eg
nyerem a választást a körzetem 
ben, azon leszek, hogy a keleti 
régióban lakók ne legyenek másod- 
osztályú állampolgárok, ennek ér
dekében az elkövetkezendő négy 
évben is nagyon sokat kell tenni. Bí
zom benne, hogy az országnak eb
be a felébe is áramlik tőke, s így 
lehetőség nyílik további infrastruk
turális beruzházásokra, munka
helyteremtésre, a szennyvízhá
lózat, úthálózat bővítésére.

S ha az embereknek lesz jövőké
pük, remélhetőleg kezdem ényező
készségük is mozgásba hozható, 
akkor az újabb ciklus végén talán 
elmondhatom, hogy többet értem 
el, mint az előző négy évben.

Dr. Szima Róza (Független)
Tisztelt választópolgár!
Szeretnék bemutatkozni, mint a 4. 
számú országgyűlési választókerü
let független jelöltje. Jelenleg a Haj
dú-Bihar megyei Munkaügyi
Központ szakfőtanácsosa vagyok, 
olyan jogász, akinek 36 éves köz-  
igazgatási tapasztalatai vannak. Év
tizedeken keresztül és jelenleg is 
életcélom  a dolgozó és tanuló em 
ber segítése, a problémával küszkö
dő állampolgárok szolgálata. És 
hogyan? Ha megválasztanak, Önök 
részére munkalehetőség a saját te
rületi adottság figyelembe vételé
vel, valamint gyermekeik, unokáik 
részére a képzés-továbbképzés 
szervezése. A zt kívánom megvaló
sítani, hogy minden asztalon mindig 
legyen kenyér, és minden embernek 
munka (pl. erdősítés, idegenforga
lom, ipán feldolgozó üzem ) és min
den tanulni vágyónak képzési 
lehetőség.

Független jelöltként óriási lehető
ség, hogy a mindenkori kormány
párt frakciójába kerüljek és így 
nagyobb esély nyílik a választott 
kerület javára az új lehetőségek  
m egszerzésének és hasznosításá
hoz. Jól ismerem a nyírségi embert,

ezen belül Nyíracsádot és az intéz
ményrendszert és a vállalkozói kört. 
Nyíracsád égető jogi gazdasági tu
dást igénylő problémája a földtulaj
don rendezése, kimérése, tényleges 
birtokba adása, tulajdoni telekköny
vi bejegyzés a szerzési formától 
függetlenül. Ennek a megvalósítá
sának mi a garanciája? A  saját jogi 
és gazdasági szakismeretem, tudá
som, a 36 éve közigazgatási gya
korlat. Ha a nyíracsádi tisztelt 
választópolgár 1998. május 10-én  
elmegy választani és engem tisztel 
meg szavazatával, aminek eredm é
nye a 4. számú körzet országgyűlési 
képviselői mandátuma. Tehát Önök 
kezében a lehetőség, hogy szem é
lyembe szaktudással, gyakorlattal, 
rátermettséggel és tenniakarással 
bíró személyt juttassanak ország- 
gyűlési képviselői státuszhoz.

Megalakult 
az asztalitenisz szakosztály

Január 5-én 18 taggal 
m egalakult az asztalite
nisz szakosztály. A  nyíra
csádi Petőfi S port
egyesület kere tében  m ű
ködnek férfiak és nők 
vegyes korosztályban.
K ét ifjúsági csoport van 
az utánpótlás érdekében. 
Céljuk az egészséges 
életm ód kialakítása a

megfelelő edzettség e l
érésével.
A  szakosztály elnöke 
Kiss József. Elnökségi 
tagok: B artha Csabáné, 
Szórádi Sándor.
M árcius 22-én egy négy 
fős férfi csapat részt vett 
a Dél-Nyírség Ligetalja 
Asztalitenisz Sakk te rü 
leti bajnokság döntőjén.

Eredm ényeik: Egyéni:
Kabály Csaba 4. helyezés 
Kiss József 7. helyezés 
Párosban: Kabály Csaba 
- Orosz Lajos 5. hely 
Kerti László - Kiss József 
1. hely kupa nyertes.
Az eredm ényekhez gra
tulálunk.

D.K.E.

Dr. Lengyel Gábor emlékezete
71 éves korában, váratlanul el
hunyt Dr. Lengyel Gábor nyu
galmazott főállatorvos.
Végakarata szerint családi kör
ben, 1998. március 27-én 
10.00 órakor kísérték utolsó 
útjára a Debreceni Köztemető
II. sz. ravatalozójából a refor
mátus egyház szertartása sze
rint.
Dr. Lengyel Gábor csaknem 
25 éven keresztül teljesített ál
latorvosi szolgálatot Nyíracsá
don. 1950-ben, amikor 
elvégezte az egyetemet, Nyíra- 
csádra helyezték, és itt ismer
kedett meg frissen végzett 
óvónő feleségével, Gacsályi Ju 
dittal. Itt alapított családot, itt 
indították útjukra két fiúkat, 
Attilát és Gábort. 1974-ben já
rási vezető főállatorvosként 
került Debrecenbe.

Dr. Lengyel Gábor nemcsak 
állatorvosa volt a falunak, ha
nem értelmiségiként azon is fá
radozott az itt eltöltött évek 
során, hogy a község kiemel
kedjen, fejlődjön, az itt élő la
kosok életkörülményei
javuljanak.
Az 50-es években, amikor még 
villany sem volt a faluban, so
kat azért, hogy településünk is 
bekerüljön az ország vérkerin
gésébe. Mint tanácstag (me
gyei tanácstag is volt) mindig 
sürgette az utak kiépítését, a 
járdák tisztántartását. Szű- 
kebb-tágabb lakókörzetében 
példamutatóan részt vállalt a 
társadalmi munka végzésében, 
utcájában a Marék utcán elsők 
között épült meg Nyíracsádon 
a járda. Nagyon fontosnak tar
totta a közélet tisztaságát, sze

mélyes közéleti szereplésével is 
példát mutatott a nyíracsádi 
értelmiségnek. Községbeli 
szolgálata idején a jelenleginek 
többszöröse volt az állatál
lomány, szakmai munkája so
rán is mindig azon fáradozott, 
hogy az állattartók egyre több 
gondot fordítsanak az istállók 
korszerűsítésére. Kerületi főál
latorvosként 63 évesen ment 
nyugdíjba, de ezután sem sza
kadt el Nyíracsádtól, részt vett 
az Önkormányzat, a község 
rendezvényein.
Április 3-án kívánságának 
megfelelően délután 5 órakor 
érte szólaltak meg Nyíracsád 
község templomainak harang
jai.

K. Gy.

Változások a közlekedésigazgatásban
A  Magyar Közlöny 1 9 9 7 /74 -e s  szá
mában jelent meg a Belügyminiszter 
4 8 /1 9 9 7 . (VIII. 26 ) BM. rendelete, 
mely a közúti közlekedés rendőrha
tósági igazgatásáról szól.

Vezetői engedély

A  vezetői engedély -  a hatósági ér
vényesítést követően - a következő  
kategóriákba, alkategóriákba és 
kombinált kategóriákba sorolt gép
járművek vezetésére jogosíthat: 
a/  kategóriák:
, A": motorkerékpár,
„B”: a 3 5 0 0  kg-ot m eg nem haladó 
legnagyobb össztömegű gépkocsi, 
amelyben a vezető  ülésén kívül leg
feljebb 8 állandó ülőhely van, vala
mint az ilyen gépkocsiból és a 750  
kg m egengedett legnagyobb össztö- 
meget meg nem haladó pókocsiból (a 
továbbiakban: könnyű pótkocsiból) 
álló járműszerelvény, továbbá az  
ilyen gépkocsiból és nehéz pótkocsi
ból álló járműszerelvény, feltéve, 
hogy a nehéz pótkocsi megengedett 
legnagyobb össztöm ege nem haladja 
meg a vonó gépkocsi saját tömegét, 
és az összekapcsolt járművek m eg
engedett legnagyobb együttes össz
töm ege sem haladja m eg a 3500  
kg-ot,
„C”: az  utóbusz és a trolibusz kivéte
lével a 3 5 0 0  kg megengedett legna
gyobb össztömeget meghaladó 
gépkocsi, valamint az ilyen gépko
csiból és könnyű pótkocsiból álló jár
műszerelvény,
„D”: az  autóbusz, valamint az autó
buszból és könnyű pótkocsiból álló 
járműszerelvény,
„E”: gépkocsiból és nehéz pótkocsi
ból álló járműszerelvény a , 3 ” jár
műkategóriában meghatározottak
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Felhívás
A z utóbbi időben egyre na 
gyobb igény m utatkozik 
a rra , hogy az egyik legfon
tosabb családi esem ényt a 
lakodalm at a művelődési 
házban rendezzék meg.
Ezt a lehetőséget szere t
nénk kényelm esebbé, p rak 
tikusabbá tenni egy 

konyhai rész k ialak ításá
val.
A nnak  érdekében; hogy ez 
minél ham arabb m egvaló
suljon téglajegy á rusításá t 
tervezzük 10.000,- Ft-os 
cím letekben.
A téglajegyek felhasznál
hatók  a helység igénybe vé
telekor.
A  jegyeket igényelni és 

részletesebb inform ációt 
kérni a m űvelődési házban 
lehet.

D iósné K o zm a E rzsébet 
m ü v . ház  Igazgató

kivételével (csak kombinált kategó
riaként adható ki) 
b/ alkategóriák
, A 1": a 125 cm hergerűrtartalmat és 
a 11 kW -os teljesítményt meg nem 
haladó hajtómotorral ellátott motor- 
kerékpár,
„ C l”: az autóbusz és a trolibusz ki
vételével az olyan gépkocsi, am ely
nek m egengedett legnagyobb  
össztöm ege a 3 .500  kg-ot megha
ladja, de nem több mint 7 .500  kg, 
valamint az ilyen gépkocsiból és 
könnyű pótkocsiból álló járműsze
relvény,
,J )1”: az autóbusz, amelyben a v e 
zetőülésen kívül legfeljebb 16 állan
dó ülőhely van, valamint az ilyen 
autóbuszból és könnyű pótkocsiból 
álló járműszerelvény,

c J  kombinált kategóriák:
,3 + E ”: a , 3 ” kategóriába sorolt gép
kocsiból és nehéz pótkocsiból álló 
járműszerelvény, a , 3 ” járműkate
góriában meghatározottak kivételé
vel,
„C l+E”: a „ C l” alkategóriába sorolt 
gépkocsiból és nehéz pótkocsiból ál
ló járműszerelvény, feltéve, hogy a 
járműszerelvény m egengedett leg
nagyobb együttes össztöm ege nem  
haladja meg a 12.000 kg-ot és a pót
kocsi megengedett legnagyobb össz
töm ege sem haladja m eg a vonó  
jármű saját tömegét,
„C+E”: a „C” kategóriába sorolt gép
kocsiból és nehéz pótkocsiból álló 
járműszerelvény,
„D l+E”: a „ D l” alkategóriába sorolt 
gépkocsiból és nehéz pótkocsiból ál
ló járműszerelvény, feltéve, hogy a 
járműszerelvény m egengedett leg 
nagyobb együttes össztöm ege nem  
haladja m eg a 12 .000 kg-ot, a pót

kocsi m egengedett legnagyobb össz
töm ege nem haladja meg a vonó jár
mű saját tömegét, amelynél a 
pótkocsit nem személyszállításra 
használják,
„D+E”: a „D" kategóriába sorolt gép
kocsiból és nehéz pótkocsiból álló 
járműszerelvény, amelynél a pótko
csit nem személyszállításra használ
ják.
A z  (1) bekezdésben meghatározott 
közúti járművek fogalmára a közúti 
közlekedés szabályairól szóló 
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rendelet rendelkezései vonatkoznak- 
A  vezetői engedély az  egészségi al
kalmasság határidejének lejárta után 
is - amennyiben külön jogszabály 
egészségi alkalmasságot nem ír elő - 
jogosít a segédmotoros-kerékpár, a 
lassú jármű, a lassú járműből és 
könnyű pótkocsiból álló járműsze
relvény és a kerti traktor vezetésére, 
valamint az állati erővel vont jármű 
hajtására.
A  vezetői engedély - az  ,A ” kategó
riára és az  ,A 1 ” alkategóriára érvé
nyesítés kivételével az egészségi 
alkalmasság határidejének lejárta 
után is - amennyiben külön jogsza
bály egészségi alkalmasságot nem fr 
elő - jogosít a m ezőgazdasági vonta
tó, a m ezőgazdasági vontatóból és 
könnyű pótkocsiból álló járműsze
relvény, a lassú járműből és nehéz 
pótkocsiból álló járműszerelvény, a 
„C+E” vagy „C1+E” kombinált kate 
góriára érvényesítve pedig a mez<' 
gazdasági vontatóból és legfeljel 
két nehéz pótkocsiból álló járműsze 
relvény vezetésére.

Bírta Sándor r.tzls-
közlekedési előadó

Ily en még nem volt
1848-49-es forradalom és sza
badságharc 150. évfordulója 
tiszteletére a Hajdúhadházi 
Rendőrkapitányság baleset
megelőzési bizottsága pályáza
tot írt ki közlekedési játékok 
készítésére óvodás és általános 
iskolás gyermekek számára. A 
március 10-i határidőre számos, 
érdekesebbnél érdekesebb lá
tásmódot tükröző pályamű ér
kezett be. A beküldött 
közlekedési játékokat, gyer
mekrajzokat bemutató kiállítást 
március 20-án 10 órakor nyitot
ta meg a Csokonai Művelődési 
Házban Hajdúhadház rendőr- 
kapitánya, Dr. Kozma János 
alezredes. Az ötletes gyermek- 
munkákat március 30-ig lehe
tett megtekinteni. A beküldött 
tárgyak, festmények ékes bizo
nyítékai annak, hogy a gyer
mekek fogékonyak a helyes 
közlekedés iránt, így megvan az 
esélye annak, hogy felnőtt ko
rukban is körültekintően közle
kedjenek, gyalogosként,
gépjárművezetőként egyaránt.
A rajzkiállításon nem szerepelt 
valamennyi gyermekmunka,
mert korcsoportonként a leg
jobb tíz rajzot tovább küldték a 
megyei rendőrfőkapitányságra, 
ahol folytatódik a legjobbak 
versengése. A beküldött alkotá
sokat Németh Csabáné és Bar

na Lajosné óvónők, valam int 
Demeterné Hajdú Mariann, a 
Dr. Földi János Általános és 
Művészeti Iskola igazgatóhe
lyettese bírálta el.
Az óvodások ketegóriájában a 
téglási óvoda 7-es csoportja vit
te el a pálmát. Második lett 
Nagy Gergő (Álmosd), harma
dik a hajdúhadházi 3-as óvod* 
csoportja. Különdíjat kapott a 
bocskaikerti óvodások dugóból 
készült kisvasútja.
A kisiskolások kategóriájába^ 
első lett Popovics Márton (Fü- 
löp) második helyezést ért 
Hadházi Péter (Hajdúhadház 
Földi iskola), harmadik helyei1 
végzett a hajdúsámsoni általá
nos iskola csoportja. A kategó- 
ria különdíját Pásztor Levente 
(Hajdúhadház, Földi iskola) 
kapta.
A felsőtagozatosok kategóriájú' 
bán a hajdúsámsoni Huszti P* 
lett az első, Szilágyi Hernade'1 
(Hajdúhadház, Bocskai iskola) 
a harmadik helyet a téglási B®' 
reczki László és Nyári Zoltá” 
nyerte. A fődíjat a Dr. Földi 
nos Általános és Művészeti I* 
kóla kerámia tanszakát^11 
tagjai, Balogh Tamás, Bole# 
Norbert, Lajti Gergő és Pel 
Gergő nyerték.

(balé**'


